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Preguntes

El senyor president:

Senyories, crec que expresse el sentir de l’hemicicle, del ple, 
de totes les seues senyories, per a manifestar la nostra pena 
i dolor pel trist traspàs d’un dona valenta, lluitadora, que va 
ser medalla d’or de La Generalitat en el passat 9 d’Octubre, 
que ha faltat, la nostra amiga Carmen Alborch.  I també 
expressar el dolor per la nostra antiga col·lega Mercedes 
Sanchordi.

Si els sembla bé, demà, en presència de tot el govern i tot 
l’hemicicle, els propose que guardem un minut de silenci. 
Farem un recordatori d’estos dos persones que tant han 
aportat a la vida pública valenciana. (Aplaudiments)

Senyories, es reprén la sessió. (Colpejant amb la maceta)

Continuem el sext punt de l’ordre del dia, que són les pregun-
tes de control al Consell, i donarem inici amb la pregunta 
1.604, que formula la il·lustre diputada Maite Parra a 
l’honorable conseller d’Hisenda i Model Econòmic.

Senyoria, té vosté la paraula.

La senyora Parra Almiñana:

Quants expedients de liquidació li han prescrit en la seua 
conselleria des de l’exercici 2016 fins a hui?

Moltes gràcies.

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

Li contestarà l’honorable conseller.

Quan vosté vullga, conseller.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyor president.

Senyoria. 

La gestió dels tributs és un assumpte molt seriós i complicat 
que requerix mitjans, mitjans i organització, una cosa que li 
assegure no existia quan este Consell va arribar al govern.

Ens trobàrem amb una escassesa de personal i una organit-
zació de la gestió tributària deficient, i un Institut Valencià 
d’Administració Tributària que no havia passat de ser una 
línia en una llei d’acompanyament.

Este Consell ho va ficar en marxa, ho va començar a dotar de 
personal, malgrat les limitacions pressupostàries que venim 
patint derivades de l’infrafinançament, en un procés que 
ha seguit avançant durant tota la legislatura amb la convo-
catòria de més places per a aconseguir la professionalitza-
ció de les funcions recaptatòries i augmentar l’eficiència dels 
nostres serveis de cessió tributària.

Vull insistir, senyoria, en la situació que heretem de governs 
anteriors, perquè a la vista de les dades que li vaig a donar, 
vorà la diferència entre uns gestors i uns altres.

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller.

La diputada Maite Parra per a acabar de formular la pregunta 
té la paraula.

La senyora Parra Almiñana:

Gràcies, senyor conseller.

Senyor conseller, es  l’informe anual del ministeri d’hisenda 
que li alerta a vosté que n’hi ha una amenaça real de prescrip-
cions d’expedients. I li diu que és per l’escàs personal.

I mentres hisenda a vosté li està dient que n’hi ha una alerta 
real, vosté el que ha fet és acomiadar a trenta-huit persones 
que eren interins, inspectors interins, que suposaven el 60% 
de l’equip humà en eixos moments.

I, casualment, mentres vosté té un 57,43% de vacants de 
personal tècnic, senyor conseller, té un 57% de vacants, té 
un 13% d’expedients de risc de prescriure i vosté acomiada a 
trenta-huit persones, que suposa eixe percentatge que li he 
dit.

Però és que per a més inri, en el 2016, per exemple, vostés 
van deixar prescriure, van renunciar a huit milions, per exem-
ple, de l’impost de successions només de la província de 
València, senyor conseller. I jo li dic: a part de la falta d’eixos 
inspectors que dia hisenda, també els dia que n’hi havia una 
falta real de personal A1, perquè vosté en l’any 2012, de 
l’OPE 2014, va agarrar…, de l’OPE 2014 va emplear a dotze 
A2, però eixe personal no té capacitat de firma.

Aleshores, jo li dic: quants funcionaris del grup A1 vosté, este 
Consell, a incrementat en l’oferta pública d’ocupació de La 
Generalitat? Perquè, mire, jo sí que li puc dir que a data de 
hui, l’oferta pública de 2015 ha sigut encara, a data de hui, 
zero.

I mentres les dades són zero, entrant per mèrit i capaci-
tat, com diu la llei de funció pública, vostés es dediquen, per 
exemple, a crear sis noves entitats. I jo li dic, com li diu el meu 
grup, xiringuitos, sis, com, per exemple, corporacions, agèn-
cies, agències d’innovació, de frau, corporació de mitjans de 
comunicació…
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I, clar, ahí la gent no entra per mèrit i capacitat, això ho 
creen vostés per a entrar de forma directa, per la porta de 
darrere i a dit, a dit de tot l’equip de govern i de tot l’equip 
que composa el front botànic. I jo li dic: bé, i tot això qui ho 
paga? Eixos ingressos que no es recapten, qui ho paga? Vaig a 
dir-li-ho. Mire, això ho paguen els proveïdors i ho paguen els 
valencians. 

Els proveïdors perquè vosté és un conseller morós, senyor 
Soler. Vosté és un conseller morós, perquè, mire, dades de 
hui, vosté paga als proveïdors en una mitjana de 58,49 dies, 
quan la mitjana és 33, i Andalusia 20. 

I per què ho paguen els valencians? Mire, perquè vostés els 
han apujat els impostos 1.546 milions, és a dir, un 15,8%, des 
de que vostés governen. I li dic que el Partit Popular estem 
en contra de l’apujada d’impostos, estem en contra que casti-
guen els valencians.  I vosté –li ho torne a dir– és un morós, 
no paga quan toca i no té gestió, perquè això li passa per no 
tindre una gestió. Perquè apugen els impostos als valencians 
no per a augmentar la gestió i l’ocupació que donen la meitat 
a La Generalitat…

El senyor president:

Senyoria.

La senyora Parra Almiñana:

… sinó per a pagar totes les agències de col·locacions de 
familiars...

El senyor president:

Moltes gràcies.

La senyora Parra Almiñana:

…amics i afiliats del botànic.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

Li contestarà el conseller d’hisenda. Quan vosté vullga, 
conseller.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

La veritat és que fa una miqueta de gràcia. De què vàrem 
fer que la gent deixara l’IVAT? De gent interina, de gent que 

havia entrat sense mèrit, capacitat i tot això. I hem volgut 
que una gestió tan important com la tributària fóra feta per 
funcionaris. El contrari exactament del que està dient vosté. 
(Veus)

Dit això, i aclarit, en els dies del PMP, doncs mos ho varen 
deixar en 99 dies en març de 2015 i ara estem en 58 dies, 
cosa que és preocupant, tot siga dit de pas, però que hem fet 
el possible per reduir-lo.

Mire, senyoria, en l’any 2016 es van practicar quasi 29.000 
liquidacions, per un import de 66 milions d’euros, i es van 
declarar prescrites, prescrites, del qual vosté ha parlat, una 
xifra que, en termes percentuals, suposa el 3,18 del total de 
les liquidacions practicades.

I ara ve la primera idea important. D’eixes 919 liquidacions 
declarades prescrites a l’any 2016, per import d’1,8 milions, 
tan sols 12 per import de 23.000 euros són de l’any 2015. 
La resta corresponen a exercicis anteriors. 1,8 milions front 
a 23.000, és a dir, a exercicis de responsabilitats del Partit 
Popular.

Però si ens anem a l’any 2017, la cosa és encara més escan-
dalosa, en eixe exercici es van practicar 23.779 liquidacions, 
per import de 54,69 milions d’euros, i vam tindre de declarar 
prescrites 2.188, un augment considerable del qual vosté es 
va assabentar segurament per la premsa. I per això planteja 
esta pregunta.

Senyoria, la declaració de prescripcions d’eixe any corres-
pon a l’enorme esforç que s’estava fent des del departament 
de receptació de l’IVAT per a depurar les liquidacions pres-
crites –prescrites, atenció, és important, senyories, atenció–, 
prescrites des de l’any 1993 fins a l’any 2016. (Veus i protes·
tes) Una faena que vostés no havien fet (aplaudiments) i l’hem 
tinguda de fer nosaltres. 

Ja em dirà vosté qui eren els presidents de La Generalitat 
durant eixos exercicis on es varen declarar prescrites. Unes 
liquidacions que es trobaven comptabilitzades com a drets 
reconeguts i pendents de cobrament.

Doncs bé, el resultat d’eixa depuració es va traduir en 
l’anul·lació en l’any 2017 de 2.188 liquidacions que esta-
ven prescrites des de l’any 1993 fins a l’any anterior, per 
import de 5,5 milions d’euros, dels qual sols 4 corresponien 
al període 2015-2017 i sumaven 17.000 euros i 5,5 milions, 
5,5 milions front a 17.000 que corresponen als períodes de 
gestió de vostés. Més de 5 milions d’euros que ja no es podien 
cobrar i que, per descomptat, calia depurar perquè la comp-
tabilitat de La Generalitat reflectira una imatge fidel, una 
cosa que fins ara cap dels anteriors consells s’havia atrevit a 
fer, mantenint una ficció sobre uns drets registrats que no es 
podien cobrar. Una filosofia comptable molt comuna als ante-
riors governs de La Generalitat.

I ahí va la tercera dada, senyoria, senyor president.

El senyor president:

Senyoria, finalitze vosté.
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El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

De les 1.130 liquidacions declarades prescrites l’any 2018 
per import d’1,3 milions, tant sols 13, tan sols 13 per import 
de 22.000 euros corresponen al període 2015-2017. La resta 
corresponen a exercicis anterior. 1,6 milions front a 22.000. 

Senyories, perdó, però tenia que haver tocat este des d’un 
altre punt de vista, perquè, és clar, el que ha plantejat vosté 
des del Partit Popular fa una miqueta de pena.

Motles gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller.

Senyories, els recorde que el temps màxim, màxim, de 
pregunta i de resposta és de quatre minuts. Va ser objecte de 
debat en la passada Junta de Síndics, que si volem acotar al 
temps que marca el reglament de dos hores, si ens excedim 
és impossible, és impossible complir amb el reglament i amb 
el temps que marca…

Per tant, els demane que els quatre minuts siguen de màxim, 
tant en les preguntes com en les respostes.

La següent pregunta és la formula l’il·lustre diputat Juan de 
Dios Navarro al conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport.

 
El senyor Navarro Caballero:

(Inoïble) ... esta tarde traigo a este pleno la voz unánime de 
más de 800 familias de todo un instituto, del instituto IES 
Torrellano de Elche, cansados de sus anuncios, cansados de 
su palabrería, cansados de su falta de compromiso real, en 
definitiva, cansados de su falta de gestión, de su ninguneo 
continuo a Elche y, en concreto, el engaño al que están some-
tiendo a las familias del IES Torrellano de Elche.

Por lo que le pido que conteste sin engaños, sin palabras 
vacías, a la pregunta que le hacen esas 800 familias, no a Juan 
de Dios Navarro, diputado del Partido Popular, sino a esas 
800 familias que llevan mucho tiempo esperando una contes-
tación clara y, sobre todo, una acción. ¿En qué situación se 
encuentra la adecuación del IES Torrellano de Elche y cuándo 
va a dejar de estar en la situación que está y cuándo van a 
arreglar esa fachada?

Si no sabe o no quiere darnos una información veraz, 
ahórrese el trámite y, sobre todo, no engañe más a las 
familias.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

Li contestarà l’honorable conseller. Té vosté la paraula.

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport:

Gràcies, senyor president.

Gràcies també, senyor diputat.

L’institut de Torrellano és un institut relativament nou, 
perquè es va construir en l’any 2004, i va estar construït en 
l’època de CIEGSA –ja li deu sonar a vosté també què hem 
escoltat d’eixa època. 

Malauradament, com vosté ha dit, presenta uns problemes i 
alguns defectes en les façanes i des de que vam conèixer eixa 
situació hem actuat. Com hem actuat des de que vam conèi-
xer la situació? Per un costat, garantir la seguretat; per un 
altre costat, evidentment, posar remei als defectes que n’hi 
ha en determinades façanes i, a més a més, mantindre infor-
mada tant a la direcció com a l’AMPA. I això s’ha fet des de la 
direcció territorial. 

Què és el que nosaltres diem? Que s’hauria de fer més ràpid? 
Segur. Nosaltres sempre, i quan abans, millor, però el cert és 
que s’estan fent moltes qüestions, com ara li diré. Mire, des 
del primer minut, en el mateix minut que ens vam assaben-
tar de la situació, es van prendre les mesures de seguretat 
necessàries. 

La primera de totes va ser limitar l’accés a les zones que 
estan més deteriorades, que és la zona de l’aparcament i la 
zona del trinquet. I es va tancar també perimetralment les 
façanes perquè no hi haguera ningun despreniment i, per 
tant, que n’hi haguera una zona de seguretat.

Després, es va demanar, ni més ni menys, que s’actuara ja 
en aquelles zones que estaven més malament, i es va repa-
rar immediatament… o es va enderrocar la zona que hi havia 
tant entre l’aparcament i el trinquet. Ahí es van invertir vora 
20.000 euros de forma urgent per a poder sanejar allò que 
estava més malament.

Alhora es va demanar un informe patològic per a vore 
l’estructura real del conjunt del centre, un informe que també 
es va realitzar per 17.000 euros, i que una vegada entre-
gat l’informe s’ha realitzat el projecte d’execució, que també 
està fet i que ja he entregat a la direcció territorial, també ha 
costat vora 20.000 euros.

Una vegada hem tingut eixe projecte d’execució ja fet, hem 
iniciat el tràmit de licitació per a adjudicar l’obra, que tindrà 
per valor d’acord a eixe projecte d’execució, per valor de 
280.000 euros. I eixe punt és en el que estem, esperant el 
moment per a poder adjudicar l’obra en el tràmit que ja s’ha 
fet, el projecte d’execució s’està licitant.

Per tant, s’ha actuat des del primer moment per garantir la 
seguretat. S’ha donat informació en un centre que, com ja li 
he dit abans, és del 2004, i que no deuria estar en les condi-
cions que està si s’haguera construït bé.

Gràcies. (Aplaudiments)

 


